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1. Základní východiska 
 
Předložený materiál vychází a organicky navazuje na předchozí strategické a rozvojové 
dokumenty Západočeské univerzity v Plzni a Fakulty filozofické (v letech 1999-2004 Fakulty 
humanitních studií) Západočeské univerzity v Plzni. Zejména je vázán k Dlouhodobému 
záměru Fakulty filozofické Západočeské univerzity v Plzni, který byl 20. ledna 2006 
předložen děkanem fakulty vedení Západočeské univerzity v Plzni k posouzení, projednán na 
schůzce vedení Západočeské univerzity a vedení Fakulty filozofické dne 12. dubna 2006, 
následně korigován a předložen k projednání a akceptaci Vědecké radě Fakulty filozofické 
Západočeské univerzity v Plzni, která předložený materiál schválila dne 11. října 2006. 
Materiál bude po korekcích spojených s upřesněním některých témat nastíněných v právě 
předkládaném doplnění předložen k projednání a schválení Akademickému senátu Fakulty 
filozofické Západočeské univerzity v Plzni. 
Tento materiál reaguje na vývoj posledních deseti měsíců, na podněty z vedení Západočeské 
univerzity v Plzni (zejména na Závěrečnou zprávu. Vyhodnocení dlouhodobých záměrů fakult 
ZČU v Plzni, kterou vedení ZČU projednalo a schválilo 12. července 2006), Akreditační 
komise vlády České republiky, akademické obce Fakulty filozofické Západočeské univerzity 
v Plzni a orgánů fakulty, zejména Akademického senátu, Vědecké rady a Kolegia děkana. 
Předložený materiál není v žádném rozporu s Dlouhodobým záměrem FF ZČU na léta 2006-
2010 a představuje v tomto smyslu pouze dílčí zpřesnění některých východisek, předpokladů 
a strategických úvah. 
 

2. Postoj vedení ZČU k Dlouhodobému záměru Fakulty filozofické ZČU 
 
Vedení ZČU v Závěrečné zprávě. Vyhodnocení dlouhodobých záměrů fakult ZČU 
konstatovalo, že ve většině sledovaných aspektů odpovídá Dlouhodobý záměr FF ZČU 
obdobnému strategickému materiálu na celouniverzitní úrovni. Při hodnocení souladu obou 
strategických dokumentů byl konstatován pouze částečný soulad, když jako čtyři body, 
v nichž vedení ZČU shledalo odchylku fakultního dlouhodobého záměru v porovnání 
s univerzitním, představovaly: 

- nesoulad v předpokládaném vývoji počtu studentů 
- nereálné představy o budoucí budově fakulty 
- absenci SWOT analýzy  
- minimální pozornost věnovanou oblasti celoživotního vzdělávání 

 
Vedení ZČU následně v rámci výzvy k aktualizaci dlouhodobých záměrů fakult (a ústavů) 
Fakultu  filozofickou vyzvalo, aby doplnila předchozí materiál a doporučilo tři doplňky 
Dlouhodobého záměru – doplnit výchozí analýzu; provést a doplnit schvalovací procesu DZ; 
zvážit doplnění finanční rozvahy. Následující dokument se mj. pokusí reflektovat tyto výtky, 
resp. dostát doporučením vedení ZČU. Vedle toho nastíní přesnější představy o vývoji 
v dílčích oblastech strategického rozvoje Fakulty filozofické v roce 2007. 
 

3. Souhrnná reakce na výtky vedení ZČU k Dlouhodobému záměru Fakulty filozofické 
 
Nehledě na skutečnost, že v dalších částech předloženého materiálu nabídneme strukturovaný 
pohled na jednotlivé oblasti aktivit Fakulty filozofické a strategickou rozvahu o jejich rozvoji 
v roce 2007 (a následujících), považujeme za nutné již v úvodu materiálu odpovědět na 



základní tématické okruhy, jež vedení ZČU považuje za ne zcela v souladu s Dlouhodobým 
záměrem ZČU. 
Ad 1) Nesoulad v předpokládaném vývoji počtu studentů: Vedení Fakulty filozofické ZČU 
dlouhodobě poukazuje na skutečnost, že počet studentů určený pro pěstování studijních oborů 
na fakultě Dlouhodobým záměrem ZČU není v souladu se skutečnými potřebami fakulty a 
rozvoje oborů na ní. Zejména jsme poukazovali na skutečnost, že dle závěru evaluační komise 
Akreditační komise vlády ČR je fakulta zavázána k dalšímu poměrně extenzivnímu rozvoji 
oborů, jež evaluační komise označila jako „tradiční a k filozofickým fakultám tradičně 
přináležející“, tj. zejména historie, filosofie, filologie, psychologie a rovněž učitelství pro třetí 
stupeň škol. Vedení fakulty nemůže tato doporučení brát na lehkou váhu, nechce-li ohrozit 
akreditační stabilitu fakulty a její další rozvojový potenciál – zejména v souvislosti se snahou 
získat svolení k habilitačnímu řízení a jmenování profesorem pro vybrané obory pěstované na 
fakultě – a proto podniklo všechny potřebné kroky k dotvoření portfolia oborů na fakultě (viz 
níže); tato skutečnost se promítla i do Dlouhodobého záměru fakulty.  
Vedení fakulty současně deklarovalo, že rozvoj nových oborů nemůže jít výrazně k tíži 
stávajících studijních oborů a garantujících pracovišť. Tím by byla zcela popřena dlouhodobá 
systematická práce na výstavbě těchto pracovišť i kvality oborů spojená s vyhledáváním a 
podporou špičkových odborníků. Proto jsme do Dlouhodobého záměru fakulty 
zakomponovali nárůst počtu studentů FF ZČU k cílovému počtu 3500; současně jsme 
rétoricky i našimi činy jasně deklarovali, že o každém navýšení počtu studentů v nově 
akreditovaných oborech, jež z hlediska rozvoje fakulty považujeme za nezbytné, povedeme 
s vedení ZČU rozhovor a požádáme o uvolnění směrných čísel z rezervy. Takto jsme již 
vyjednali průběžný nárůst v tříletém období pro studijní obory v rámci studijního programu 
Historické vědy, jež byly připraveny k akreditaci, o celkem 500 studentů. Podobně budeme 
s vedením ZČU jednat o dalším navýšení ve prospěch případně akreditovaných filologických 
i učitelských oborů. 
Do našeho pohledu na počty studentů se promítly rovněž snahy přispět k transformaci Fakulty 
pedagogické ZČU v tom smyslu, aby přenechala pěstování neučitelských společenskovědních 
a humanitních oborů Fakultě filozofické; opomenout nemůžeme ani obavy, aby neuspokojená 
poptávka po humanitních vzdělávání v Plzni nebyla naplněna činností např. soukromých 
vysokých škol. 
Závěrem tedy konstatujeme, že z našeho pohledu je rozpor mezi dlouhodobými záměru ZČU 
a FF ZČU pouze zdánlivý. 
 
Ad 2) Nereálné představy o budoucí budově fakulty: Představy o budoucí budově fakulty, jež 
by měla být vystavěna v univerzitním campusu na Borských polích, vzešly z dlouhodobé a 
relevantní diskuse v rámci akademické obce FF ZČU. Na fakultě působil v roce 2005 
strategický tým, jenž měl připravit podkladovou dokumentaci potřeb FF vůči nové budově, 
v jehož čele stály tajemnice fakulty a následně proděkanka pro rozvoj, jejíž post byl vytvořen 
zejména v souvislosti s potřebou strategicky uvážit prostorové a infrastrukturní potřeby 
fakulty. Vedením ZČU nebylo upřesněno, v jakém ohledu jsou představy obsažené 
v Dlouhodobém záměru nereálné. V průběhu roku 2006 byly v rámci týmu vedeného panem 
rektorem a administrovaného panem kvestorem vytvořeny variantní objemové studie budoucí 
budovy FF, které plně potvrdily nároky FF vzešlé ze strategického týmu na fakultě, resp. 
z Dlouhodobého záměru FF ZČU. Toto konstatování se týká rovněž finanční náročnosti 
projektu, jež není ekonomickým vedením ZČU nahlížena jako nereálná. Naopak jsou hledány 
cesty k vícezdrojovému financování budoucí výstavby. 
Závěrem tedy konstatujeme, že z našeho hlediska nebyly představy o budoucí budově fakulty 
nijak nereálné a neshledali jsme důvody k návrhu změn. 
 



Ad 3) Absence SWOT analýzy: Dlouhodobý záměr FF předložený k projednání s vedením 
ZČU skutečně neobsahoval explicitní kapitolu SWOT analýza. Jak opakovaně konstatoval 
prorektor pro rozvoj a strategii ZČU doc. František Ježek, vedení fakulty má představu o 
silných i slabých stránkách, příležitostech i hrozbách, ale do vlastního textu je nezačlenilo. 
V následujících odstavcích proto alespoň v bodech nastiňujeme základní představy o silných i 
slabých stránkách, příležitostech i hrozbách, které stojí před FF ZČU: 
 
Silné stránky: 

- Mezioborová transdisciplinarita: společenskovědní a humanitní obory a jejich garanti 
na fakultě dlouhodobě spolupracují, rozvíjejí společné pedagogické i výzkumné 
aktivity transdisciplinárním směrem   

- Plně strukturované studium: všechny studijní programy jsou na fakultě pěstovány ve 
strukturovaných programech bakalářských, navazujících magisterských a doktorských. 
Prostupnost studia je plně zajištěna, kreditní systém je uplatňován i v doktorském 
studiu. 

- Dobrá věková struktura a badatelský potenciál u klíčových oborů: klíčové obory – 
sociální a kulturní antropologie, archeologie, politologie a mezinárodní vztahy, 
sociologie – jsou zajištěny mladými badatelskými kolektivy s výrazným růstovým a 
rozvojovým potenciálem 

- Trvalý nárůst objemu prostředků na výzkum a vývoj: FF se daří kontinuálně 
navyšovat objem grantových a dalších výzkumných prostředků, jež přicházejí do 
jejího rozpočtu, Zásadním průlomem byl zisk výzkumného záměru Opomíjená 
archeologie. 

- Zájem veřejnosti o obory humanitní a společenskovědní: Zájem o studium 
humanitních a společenskovědních oborů v České republice stále roste. FF i 
regionálně vyplňuje mezeru vzniklou před rokem 1989. 

 
Slabé stránky: 

- Nevyvážená odborná a vzdělanostní kvalita: na FF se dlouhodobě nedaří vyvážit 
odbornou a vzdělanostní kvalitu. Kritická je situace zejména u některých cizích jazyků 
v programu filologie. Důsledkem je setrvávání programu pouze na bakalářské úrovni 
akreditace. 

- Nevyvážená věková struktura: Vzhledem ke skutečnosti, že řada oborů pěstovaných 
na fakultě byla před rokem 1989 potlačena, je věková struktura pracovišť 
nevyrovnaná, na některých katedrách se průměrný věk pohybuje kolem 30 let. 
Rozvojově je tato skutečnost výhodou, pokud členové těchto pracovišť budou 
urychleně směřovat zejména k habilitacím; pokud tomu tak nebude, pak se jedná o 
výrazný rizikový faktor 

- Nedostatečné infrastrukturní zajištění: Skutečnost, že FF není lokalizována v jedné 
centrální budově, ale rozeseta v mnoha objektech, ji limituje. Např. děkanát je vtěsnán 
do několika místností odtržených od dalších pracovišť, bez možnosti navyšování počtu 
pracovníků nehledě na zvětšování fakulty a objemu jejích aktivit. Studovna pro 3000 
studentů nabízí 12 míst apod. Pokud nedojde k výstavbě budovy FF, bude její rozvoj 
výrazně narušen.  

- Mentální regionální kontext: Nehledě na kvalitu oborů na FF ZČU část uchazečů 
zejména o navazující obory směřuje z různých důvodů zejména na pražské a brněnské 
VŠ. Důvody jsou jak objektivní – bydliště v místě studia, resp. dojezdnost, ale rovněž 
malý počet přijímaných uchazečů na navazující magisterské studium (poměr 
bakalářských a magisterských studentů na FF ZČU je nižší než 4:1, což je v porovnání 



s dalšími fakultami ZČU s výjimkou FEK velmi nízké číslo) – i subjektivní: diplom 
z Karlovy univerzity apod. 

 
Příležitosti: 

- Transdisciplinární výzkum a vývoj v evropském kontextu: v rámci výzkumu a vývoje 
ve společenských vědách, případně v jejich spojení s přírodními a technickými 
vědami, zatím srovnatelná pracoviště v ČR i v evropském kontextu nevykazují 
výrazně vyšší potenciál. FF by se aktivním vyhledáváním podobných aktivit a 
pokračujícím rozvojem odborné kvality mohla stát výrazným badatelským 
pracovištěm v evropském kontextu 

- Vyplnění mezer v rozvoji studijních oborů: FF je schopna aktivně a rychle reagovat na 
změny na trhu práce. Důkazem může být např. pěstování archeologie jako relativně 
masového oboru, díky čemuž je nasycována poptávka vyplývající ze speciální 
legislativy, či blízkovýchodních studií, reflektujících potřebu odborníků vybavených 
znalostí regionu včetně jazykové kompetence. Podobně je FF připravena reagovat na 
další podněty (čínština apod.). 

- Etablování nového typu fakulty filozofické: Fakulty filozofické nyní 
v celorepublikovém kontextu představují „tradicionalistická“ centra s řadou problémů. 
Vedle nich se pak – zejména v Praze a Brně – etablují „fakulty nových oborů“ 
s výrazným dynamickým potenciálem (fakulty sociálních věd, resp. studií). FF ZČU 
se dosud daří dynamizovat jak rozvoj „nových“ oborů, tak i oborů klasických. V tomto 
smyslu nabízí novou kvalitu, která může být v budoucnu zúročena zájmem studentů, 
pedagogů i badatelů o působení na fakultě. 

 
Hrozby: 

- Demografický vývoj a radikální pokles zájmu o humanitní vzdělávání: Radikální 
pokles zájmu v celorepublikovém kontextu zřejmě nelze předpokládat, demografický 
vývoj by se však mohl projevit poklesem zájmu o některé obory, resp. nástupem méně 
studijně disponovaných“ studentů. 

- Ohrožení v souvislosti s akreditačními nebo ekonomickými konstrikty: Ze strany 
klíčových aktérů – Akreditační komise vlády České republiky, rozhodovací orgány 
ZČU – by mohlo dojít ke krokům, jež by ohrozily stabilitu a či existenci badatelských 
týmů, resp. garantujících pracovišť. Rizika mohou být snížena, nikoli však plně 
odstraněna snížením „závislosti“ na dotaci na studenta a přesunem k výzkumu. 

- Odliv odborníků z jiných důvodů: Odliv by mohl být vyvolán např. zásadní 
konsolidací institucionálního zajištění studia a výzkumu na jiných, zejména pražských 
pracovištích. 

 
Ad 4) Minimální pozornost věnovaná oblasti celoživotního vzdělávání: Dlouhodobý záměr FF 
ZČU skutečně neobsahuje výraznější pojednání o strategii aktivit celoživotního vzdělávání. 
V této souvislosti nezbývá než konstatovat, že z hlediska vedení fakulty je vedením ZČU i 
dalšími složkami na univerzitě za hlavního stratéga této aktivity považován Ústav 
celoživotního vzdělávání. I z tohoto důvodu FF nepřikládala této otázce v Dlouhodobém 
záměru zásadní pozornost. Na druhé straně si je vedení FF vědomo toho, že celoživotní 
vzdělávání je významnou strategickou komoditou (rovněž projekty EU, do nichž se fakulta 
hlásí, pracují se strategií long-life learning). Prvním a zásadním krokem fakulty 
k celoživotnímu vzdělávání bylo zahájení výuky v kombinované formě studia v akademickém 
roce 2005/2006. V současnosti probíhá výuka ve třech bakalářských a jednom navazujícím 
magisterském studijním oboru, další bakalářský bude otevřen v roce 2007. 



Fakulta chce být v budoucnu aktivnější i v nabídce „postudijních“ aktivit, tj. doplňování 
kompetencí absolventů. Vzhledem k rozvojovým prioritám však tato oblast v roce 2007 
nebude představovat zásadnější pole aktivit FF. 
 

4. Očekávané změny v organizační struktu ře fakulty  
 
Vzhledem ke skutečnosti, že fakulta připravuje k akreditaci nové studijní obory, je namístě 
rovněž otázka předpokládaných organizačních změn. V této souvislosti se rozvojová 
očekávání soustředí do tří bodů: 

- Organizační zařazení nových historických studijních oborů: Nové historické studijní 
obory jsou připravovány na Katedře antropologie, jejíž vedoucí prof. Budil je 
respektovaným historikem, což bylo akcentováno ziskem titulu doktor historických 
věd DSc. Akademie věd České republiky. Pokud budou nové obory akreditovány, 
měla by být katedra transformována do nové podoby – katedra či ústav 
antropologických a historických věd 

- Rozvoj orientalistiky: V současnosti jsou „orientální“ studia pěstována na Katedře 
blízkovýchodních studií, částečně pak rovněž na katedře slovanských jazyků a obecné 
jazykovědy. Zejména v souvislosti s myšlenkou podnítit rovněž začlenění čínštiny do 
studijních oborů FF se nabízí otázka zřízení tradičního Ústavy orientalistiky. V roce 
2007 bude vedení FF ZČU podnikat všechny kroky k integraci čínštiny do svého 
portfolia (zajištění lektorů a odborné úrovně, vybavenost knihovny apod.) a naváže tak 
na aktivity z předchozích let. Vznik Ústavu orientalistiky v tomto roce však není 
pravděpodobný. 

- Statut Centra jazykové přípravy: Centrum jazykové přípravy (CJP) bylo zřízeno k 1. 
lednu 2006 jako jednotka organizačně podřízená pověřenému proděkanovi, jejímž 
smyslem je zajistit výuku cizích jazyků pro studenty ZČU s výjimkou fakulty 
pedagogické a ekonomické. Vydělení CJP z lingvistických kateder mělo rovněž 
usnadnit orientaci v úkolech jednotlivých lingvistických pracovišť na FF vzhledem 
k akreditačnímu úsilí. Vedení FF nabízelo v roce 2005 vedení ZČU vydělení CJP jako 
univerzitního pracoviště; na tuto nabídku však vedení ZČU nereagovalo pozitivně. 
Dlouhodobý záměr FF ZČU tedy obsahuje CJP jako integrované pracoviště fakultní 
povahy. 

 
Změny v organizační struktuře lze očekávat rovněž v souvislosti s odchodem některých členů 
vedení fakulty, není však namístě je personálně identifikovat. Nedojde k rozrušení tradiční 
struktury vedení. 
 

5. Studijní oblast 
 
Ve studijní oblasti předpokládáme v roce 2007 rozšíření nabídky studijních oborů o tyto 
obory: 

- bakalařské obory České dějiny a Obecné a světové dějiny v programu Historické vědy 
v denní formě  

- bakalářský studijní obor Sociologie v programu Sociologie v kombinované formě 
studia 

- navazující magisterský obor Učitelství pro třetí stupeň škol v kombinacích Základy 
společenských věd-Cizí jazyk (angličtina, francouzština, němčina)  

- navazující magisterský obor Francouzština v odborné praxi v rámci oboru Filologie 



- navazující magisterský obor Interkulturní germanistika v rámci oboru Filologie 
- doktorský studijní obor zaměřený na studium Blízkého východu 

 
V této souvislosti očekáváme nárůst počtu studentů o cca 250. Jak filologie, tak historické 
vědy jsou rozvojovou prioritou a věříme, že na ně bude uvolněna rezerva v počtu studentů ze 
strany vedení ZČU. Co se týče oboru sociologie, bude jeho vznik pokryt snížením počtu 
studentů v kombinované formě jiných oborů. 
 
V červnu 2007 dokončí studium první absolventi kombinované formy studia. Stane se tak 
v navazujícím magisterském oboru Evropská kulturní studia. Fakulta provede vlastní 
průzkum, na jehož základě ověří přínos studia, jeho slabé i silné stránky, soustředí se rovněž 
na důvody případné studijní neúspěšnosti. 
 

6. Habilitační a jmenovací řízení na FF ZČU 
 
Klíčovou rozvojovou aktivitou roku 2007 bude úsilí o získání souhlasu s habilitačním a 
jmenovacím řízením v oboru Dějiny vědy. Právě dosažení možnosti konat habilitační a 
jmenovací řízení považuje vedení fakulty za zásadní příspěvek k její stabilizaci 
v celorepublikovém kontextu a proto přislíbilo veškerou pomoc katedře filosofie, která je 
inkubátorem zmíněného projektu. 
Současně vedení FF iniciuje potřebné změny ve složení Vědecké rady FF ZČU pozitivně (tj. 
dovést její interní členy k habilitaci, případně pojmenovat již habilitované či jmenované členy 
akademické obce fakulty) i v negativním smyslu (personální obměna). Složení externích 
členů je již v tuto chvíli vysoce reprezentativní. 
 

7. Kvalifika ční struktura 
 
Klíčovým rozvojovým faktorem se vzhledem k relativnímu mládí velké části badatelů na FF 
ZČU jeví habilitační řízení. V následujícím roce proto nelze očekávat zahájení žádného 
jmenovacího řízení ze strany členů akademické obce FF. Habilitační řízení by měli zahájit 
čtyři zaměstnanci fakulty: 

- RNDr, Vladimír Blažek, CSc. v oboru Antropologie  
- PhDr. Šárka Cabadová Waisová, Ph.D. v oboru Politologie 
- PhDr. Martin Kreidl, Ph.D. v oboru Sociologie 
- PaedDr. Petr Kučera, Ph.D. v oboru Komparativní lingvistika 

 
Předpokládáme rovněž úspěšné dokončení řízení zahájených v roce 2006 a jmenování u Mgr. 
Pavla Vařeky, Dr. v oboru Archeologie a Mgr. Vladimíra Sládka, Ph.D. v oboru 
Antropologie. 
 
Vedení fakulty rovněž již v roce 2006 s podporou vedení ZČU a zejména rektora zahájilo 
strategii podpory příchodu habilitovaných a jmenovaných odborníků z jiných pracovišť, kteří 
posílí akreditační potenciál na fakultě. Podařilo se tak získat doc. PhDr. Petra Charváta, DrSc. 
(KBS), doc. PhDr. Jiřího Šubrta, CSc. (KSS) a zejména doc. PhDr. Marii Fenclovou, CSc. 
v oboru francouzské filologie (KRO). Vedení bude tuto strategii nadále rozvíjet, možnosti 
jsou ovšem spíše omezené. 
 



8. Vnější vztahy 
 
Fakulta filozofická nadále rozvíjí vztahy jak s partnery v České republice, tak zejména 
v zahraničí. Smlouvy o projektu Erasmus byly prodlouženy u všech dohod, od roku 2007 
přibyde nová dohoda s University of Sheffield.  
Fakulta rovněž aktivně spolupracuje s velvyslanectvími a zastupitelskými úřady vybraných 
států – Francie, Izrael, Taiwan, Jihoafrická republika – či s institucemi, jež jsou na 
administrativu těchto států vázány – Goethe Institut, Instituto Cervantes, CeFRES apod. Ve 
spolupráci s ministerstvem zahraničních věcí ČR bude pokračovat projekt podpory 
archeologického výzkumu v severním Iráku a studia běloruských studentů na ZČU. 
Výrazně se rozrůstá zapojení fakulty a jejích pracovišť a pracovníků do evropského prostředí. 
Fakulta rozvíjí spolupráci např. v projektu ARCANE, Euroculture, 6. rámcovém programu 
EU a přípravách 7. kola či v European Community Studies Association.   
 

9. Výzkum a vývoj   
 
Z hlediska nejnovějších představ o výzkumu a vývoji není načasování přípravy tohoto 
materiálu před konec listopadu právě ideální, protože neznáme odpověď na otázku, jaké nové 
granty GAČR či GAAV získali pracovníci či řešitelské týmy působící na FF ZČU, zejména 
pak zda fakulta uspěla se žádostí o financování nového výzkumného záměru. Lze však 
konstatovat, že velká část těchto očekávaných aktivit včetně výzkumného záměru směřuje do 
oblastí, jež jsou vázány na dva dlouhodobé směry základního výzkumu na ZČU, jejichž 
gestorem je FF ZČU. Jedná se jednak o Bezpečnostní výzkum, za druhé pak o 
Společenskovědní výzkum. Oba materiály nabízejí základní pohled na možnosti výzkumu na 
ZČU v daných oblastech budou prorektorovi pro rozvoj a strategii, resp. Kolegiu pro strategii 
a rozvoj předloženy ve stejném datu jako tento materiál. 
Co se týče bezpečnostního výzkumu, zisk výzkumného záměru by se mohl stát základním 
předpokladem pro vznik Institutu pro výzkum bezpečnosti a rozvoje (Institute for Security 
and Development Research, ISDR), jehož vznik by umožnil soustředění výzkumných aktivit 
nejen FF, ale rovněž dalších pracovišť ZČU v rámci jednotného administrativně-plánovacího 
prostoru. Na vznik ISDR, resp. bezpečností výzkum je vázáno rovněž úsilí FF zajistit 
prostředky pro výstavbu a přístrojové vybavení v rámci Operačního programu EU Výzkum a 
vývoj pro inovace (VaVpI). 
Společenskovědní výzkum si klade vysoké ambice, vycházející z dosavadní výrazné grantové 
a badatelské úspěšnosti těchto oborů (archeologie, antropologie, orientalistika, politologie a 
mezinárodní vztahy) na FF ZČU. Cíl stát se jedním z deseti nejvýznamnějších evropských 
pracovišť na tomto poli se jeví jako vysoce ambiciózní, není však nereálný. 
 

10. Infrastrukturní zajišt ění    
 
Jednoznačnou prioritou FF ZČU se stal zisk centrální budovy, v níž by byly soustředěny 
všechny či alespoň velká většina jejích aktivit a zaměstnanců. V roce 2007 vedení FF bude 
participovat na aktivitách vedení ZČ směřujících k zařazení projektu výstavy budovy FF 
v univerzitním campusu na Borských polích do programové období MŠMT na léta 2008-
2013. 
Dokončení výstavby nelze předpokládat dříve než v roce 2010. Z tohoto důvodu se FF musí 
krátkodobě a střednědobě soustředit na zajištění svých infrastrukturních potřeb vázaných na 
rozšiřování výzkumných a zejména vzdělávacích aktivit. Výrazným počinem bylo v tomto 



duchu obsazení budovy TP (Tylova 15) aktivitami Centra jazykové přípravy. Potěšující je, že 
zájem o služby CJP ze strany zejména FAV, FEL a FST narostl tak, že CJP výrazně objemově 
narostlo. Z hlediska infrastrukturního to však znamená, že předpokládané umístění 
historického pracoviště do TP se stává stále méně reálným a FF bude v součinnosti 
s kvestorem vyvíjet aktivity k zajištění důstojného působení historického pracoviště včetně 
očekávaného zahájení studia v historických studijních oborech. Rovněž katedra sociologie 
zcela jistě potřebuje více prostor. 
Určité nové prostorové nároky jsou vázány rovněž na doktorské studijní programy, kde lze 
očekávat nárůst studentů v denní formě u Politologie (poslední nový ročník) a Archeologie 
(druhý ročník), případně u nového doktorského oboru zaměřeného na Blízký východ. 
Své prostorové nároky musí v roce 2007 vyřešit rovněž děkanát FF. Situace, kdy může být 
všem proděkanům včetně jejich technické podpory a sekretariátu nabídnuta jediná společná 
místnost, není nadále udržitelná. Pracovna děkana spojená se zasedací místností rovněž 
nenabízí dostatečné zázemí a zejména klid a intimitu.  
Řešení prostorové nouze vidí Fakulta filozofická zejména v adekvátní reakci na výsledky 
auditu místností na ZČU. Z něj jednoznačně vyplynula velmi nízká vytíženost místností 
v objektech KL a CH (komplex budov na Klatovské a Chodském náměstí. Vzhledem k tomu, 
že se jedná o komplex využívaný primárně Fakultou pedagogickou, vidí vedení FF jako 
logický krok možný přesun děkanátu FPE do tohoto komplexu či jiné klíčové budovy 
využívané touto fakultou (JJ či VC) a uvolnění prostor v budově SO obsazených FPE ve 
prospěch FF. Variantní řešením by mohlo být naopak uvolnění prostor v budově SO 
využívaných FF a přesun děkanátu FF, studijního oddělení FF a některých dalších aktivit FF 
(technik, doktorští studenti) do větších prostor uvolněných FPE v budově Veleslavínova 42 
(VC). 
 
Významným infrastrukturním počinem roku 2007 bude rovněž otevření knihovny Fakulty 
právnické a Fakulty filozofické (pod stále iracionálním název Knihovna Bory, na něž 
opakovaně upozorňujeme a o jehož změnu i tímto dokumentem znovu žádáme) v Sadech 
pětatřicátníků. Věříme, že tento prostor konečně nabídne dostatečný komfort studentům FF. 
Vedení FF bude důkladně dbát na to, aby nové prostory byly skutečně určeny zejména studiu 
studentů, resp. aby nároky studentů nebyly kráceny na úkor technického zázemí a personálu. 
 
 
Apendix 
 
Již v Dlouhodobém záměru pro léta 2006-2010 deklarovala fakulta filozofická svou 
připravenost aktivně a všestranně napomáhat při zamýšlené a opakovaně deklarované 
restrukturaliaci Fakulty pedagogické. Vedení fakulty považuje za důležité zopakovat tuto 
nabídku vůči vedení Fakulty pedagogické a zejména vedení Západočeské univerzity v Plzni. 
Současně deklarujeme i připravenost ze všech sil napomoci případnému vzniku 
přírodovědecky orientovaného pracoviště, ať již v podobě vzniku samostatné fakulty, 
transformaci některé z fakult ZČU či její části do podoby Fakulty přírodovědecké či 
pěstováním některých přírodovědeckých oborů tradičně spojovaných mj. s filozofickými 
fakultami. 


